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DIMARTS
29 DE JUNY DEL 20104 el Periòdic d’Andorra

Opinió

Opinió

Ministre, historiador i professor. El
seu primer llibre, Guies, fugitius i es-
pies, acaba de publicar-se en francès,
un fet que no es produeix sovint en-
tre els escriptors del Principat i és,
per tant, una bona notícia.

Historiador

Claude Benet

Més de 600 persones, segons l’orga-
nització, van desfilar dissabte –el dia
gran de la mostra– per la vela ins-
tal.lada a Artedó, dins de la mostra
del Picurt. I això que la meteorolo-
gia no va acompanyar.

Promotora del Picurt

Montse Guiu

El Centre d’Estudis de la Neu i la
Muntanya d’Andorra (Cenma) ha
editat la Guia de camp dels mol.luscs
d’Andorra, que descriu 86 espècies
de cargols, llimacs, cloïsses i pegelli-
des que viuen al Principat.

Especialista en llimacs

Vicent Borredà
Les fotos dels lectors

Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

FERRAN
COSTA

Eleccions a la CASS

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Cal acabar amb la
duplicitat d’actes

ÉS D’ESPERAR QUE
AQUEST COP SÍ QUE
HI HAGI ACORD EN
L’ÀMBIT CULTURAL

El nou consell
d’administració ha de
redreçar la CASS sense
reduir les prestacions

Coses que passen

Una televisió amb sentit
d’Estat i servei al país

JOSEP ANTON

Rosell Pujol

NOE

A
hir es van celebrar les elec-
cions per escollir els repre-
sentants al consell d’admi-

nistració de la CASS. Desconeixent
en el moment d’escriure aquest arti-

cle quines han estat les dades de par-
ticipació i els resultats de les elec-
cions, possiblement hauran estat les
eleccions més disputades (vista la
gran quantitat de candidatures) i
amb més participació (atenent al
bon ritme de votacions per dipòsit
fins divendres passat) dels darrers
anys.

Com també passa en les campa-
nyes polítiques, hi ha hagut certes
declaracions d’alguns candidats que
es poden titllar de joc brut. Parado-
xalment, l’opinió pública ha estat
àmpliament informada sobre els
continguts de les candidatures i el
funcionament de les votacions ja
que, comparant-ho amb eleccions
anteriors, no es recordava una cam-
panya de la CASS amb tanta difusió
mediàtica. Tot un encert dels res-
ponsables per aconseguir una màxi-

ma participació i que, per tant, afe-
geix legitimitat a la consulta.

Segurament, si aquestes eleccions
han tingut més rellevància que mai
ha estat pel clima econòmic actual.
No hi ha dia que a la premsa inter-
nacional no veiem com les retalla-
des s’estenen arreu com un corró
que res no atura i que, al capdavall,
acaben afectant les butxaca del ciu-
tadà. Moltes de les garanties que l’es-
tat del benestar oferia estan en en-
tredit i, no pot ser d’altra manera, si

veiem com tots els països veïns
s’han de plantejar estrènyer-se el
cinturó, Andorra tampoc no en que-
darà al marge. Així doncs, en un te-
ma tan sensible com les cobertures
sanitàries i les pensions de tota me-
na, no s’hi pot jugar.

Els darrers mesos s’han disparat
totes les alarmes per l’estat de les fi-
nances de la CASS. L’ambiciosa i con-
sensuada Llei de la CASS no farà res
més que engruixir un forat ja gran
de per si. L’aritmètica no falla i cal-
drà prendre mesures serioses per
pal.liar els importants dèficits
econòmics. El nou consell d’admi-
nistració té una gran responsabilitat
per redreçar el rumb de la CASS, mi-
rant d’aconseguir que les presta-
cions se’n vegin afectades el mínim
possible.H
inlingua@inlingua.ad

L
a retallada que estan
aplicant totes les admi-
nistracions, central i co-
munals, te també com a
víctima l’oferta cultural.

Precisament ahir publicàvem que
en els últims anys han desapare-
gut o s’han retallat prop d’una
vintena d’iniciatives, castigades
per la necessitat dels comuns de
suprimir despeses davant de la
disminució dels ingressos: l’any
passat han deixat de recaptar 13,8
milions d’euros dels que, en un
principi, havien previst.

Tanmateix, el panorama cultu-
ral en els darrers anys ha estat en-
grescador i molt ric, amb desfila-
des d’artistes i cantants de renom
i actuacions que no arriben a ciu-
tats més importants que les par-
ròquies andorranes. Però sempre
s’ha repetit un mal endèmic: la
repetició d’actuacions i la duplici-
tat d’actes programats el mateix
dia, la qual cosa representa una
absurditat per la competència
que implica.

Aquesta ha estat una constant
sense una explicació lògica, si no
és que els diferents comuns s’ha-
guessin embrancat en una mena
de rànquing per oferir la major i
millor qualitat cultural. En
aquest àmbit s’hauria d’exigir
d’una major mentalitat de país i
fomentar la mobilitat dels ciuta-
dans cap a les ofertes lúdiques i
culturals.

Aquesta problemàtica va tor-
nar a ser abordada ahir en el
marc de la Taula de Cultura, que
integren directors de cultura de
les corporacions locals, represen-
tants de l’Administració central,
membres d’associacions, funda-
cions, ambaixades, empreses i al-
tres representants dels comuns i

de les administracions. Una de les
conclusions és que s’ha de fer un
esforç per centralitzar els actes
culturals, independentment de la
institució que els organitzi. La for-
mula proposada és que el portal
www.agenda.ad sigui l’eina d’in-
tercanvi d’informació que canalit-
zi la gestió dels esdeveniments i
eviti duplicitats.

És bo que se’n torni a parlar,
però és d’esperar que les bones
paraules i la voluntat expressada
es tradueixin en fets. Potser la cri-
si pot ajudar que els responsables
dels diferents departament reca-
pacitin i vegin l’oferta de manera
global i conjunta, oberta a tots els
ciutadans sense tenir en compte
el lloc de residència.

Potser també una major coor-
dinació suposa un estalvi, de ma-
nera que no calgui aplicar noves
retallades, que es pugui mantenir
una oferta de nivell i que no passi
com fa poc, quan el mateix espec-
tacle ha aterrat dos cops a Andor-
ra en qüestió de mesos.

Potser caldrà exigir que aquest
cop el principi d’acord es materia-
litzi d’una vegada, i que no passi
com en ocasions anteriors en què
les paraules van quedar buides de
contingut. Hi guanyarà la cultu-
ra, les arques públiques i, evident-
ment, tots els ciutadans.

N
o acostumo a parlar gai-
re de la Televisió d’An-
dorra. Sobretot en te-
mes que són de la seva
exclusiva competència,

a nivell intern, quant a funciona-
ment i organització. Sí que ho faig,
en canvi, quan es parla de fer un
model. He manifestat repetides ve-
gades, al llarg del temps, que hem
de tenir una idea molt clara de qui-
na televisió pública desitgem i com
fer que el projecte sigui possible. Per
això sempre he destacat que calia
un organisme de comunicació
audiovisual amb sentit d’Estat i al
servei de tot el Principat. A la vegada
recordava que les nostres limita-
cions eren evidents –sobretot en
matèria econòmica– i per tant l’es-
tructura forçosament havia de ser
de televisió local, però amb projec-
ció de país.

El projecte d’unir aquestes dues
tendències no és gens fàcil. Fa molts
anys que es demana i, que jo recor-
di, els únics que van presentar una
proposició per a la Llei d’inde-
pendència i qualitat de la radiodifu-
sió i la televisió publiques van ser el
Grup Parlamentari Socialdemòcra-
ta, el 17 de març del 2008. Han pas-
sat molts anys i moltes coses. Entre
d’altres, que els socialdemòcrates

són els que ara governen. Ara és el
moment de posar en pràctica el que
era un projecte. El cert és que, mal-
grat el que la resta de grups puguin
opinar, uns tenen un projecte, i al-
tres només parlen, o com a màxim
analitzen el minutatge de qui surt
més que l’altre. Propostes davant de
conjectures improvisades.

Ara mateix, l’acord aconseguit
amb la Generalitat de Catalunya pot
ser un primer pas per aconseguir la
presència del Principat en les comar-
ques dels Pirineus, com a capital in-
discutible que és i representa. Això
obliga a fer una televisió de país i no
solament localista. Aquest ha de ser
el segon pas. Tot segons el projecte
presentat en el seu moment. Seria
bo no aturar el camí, ara que ens hi
acabem de posar.H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


